

Karol Pila

Wartime Experience: Concentration Camp Survivor

Photographed with his wife Nicole

I was born in Poland in 1931, the third child in a family of five. Yiddish was our first language. At school I was the victim of insults and aggressions, so very early I recognized the dangers from the anti-Semitic atmosphere in Poland.

As soon as the German army invaded Poland, my family was rounded up. I never saw them again. I tried to survive in the city, first with my sister, then alone after she was arrested. I was imprisoned for vagrancy, then pursued by the Germans. Later in order to survive, I became a candy vendor.

In 1943, I decided to turn myself in and go to the Bedzin ghetto. I worked as a bootblack, which earned me the affection of the German commander of the ghetto. Early in 1944, I was deported to Birkenau. Upon arrival, my will to live and willingness to work allowed me to avoid being sent to the gas chamber. I then became a courier and ended up in block four, which ministered to the administration of the camp.

On January 17-18, 1945, after the evacuation of Birkenau, I was transferred to Auschwitz, and then to Mauthausen and Melk where I was liberated by the Americans on May 5, 1945. The Americans entrusted me to the Oeuvre de Secours aux Enfants (OSE)

In Le Havre, the manager of OSE took me under her roof, until a couple, the Baringoltz's, welcomed me into their home. I resumed classes but stopped in order to work with my adoptive father in an electric components factory. Later I decided to set up my own business and became the owner of a number of toy stores. I am married and have one son.

Des dossiers du Mémorial de la Shoah-Paris

Karol Pila

Déporté

Karol PILA né à BEDZIN (POLOGNE) soit le 5/05/1931 ou bien le 5/10/1932 (Archives détruites.)

Déporté à BIRKENAU depuis la POLOGNE, rescapé

Dès l'invasion de la POLOGNE par les Allemands, sa famille non religieuse, est raflée et ne reviendra pas. Son père était marchand de bestiaux. Karol tente de survivre avec sa sœur

jusqu'à ce qu'elle soit arrêtée. Il vend des bonbons. 1943 il se rend dans le ghetto de BEDZIN, travaille comme cireur, protégé par le commandant allemand du ghetto. Début 1944, arrêté, il est déporté à BIRKENAU. A son arrivée il prend la file de droite parmi les adultes alors qu'il est encore un enfant. Il clame qu'il veut travailler et qu'il a une spécialité, cirer les chaussures. Débrouillard, il se retrouve au bloc 4 (administration du camp). Les 17/18 janvier 1945, transféré à AUSCHWITZ, puis marche de la mort jusqu'à MAUTHAUSEN, EBENSEE et MELK, où il est libéré par les Américains le 5/05/1945. Confié à l'OSE au HAVRE (France) par un officier américain, il est recueilli par la famille BARINGOLTZ qui l'adoptera au moment de sa majorité. Il s'appellera désormais PILA-BARINGOLTZ. Son père adoptif, Mr Moïse BARINGOLTZ, fabricant de composants électriques lui enseignera le métier. Plus tard Karol s'établira à son compte et deviendra propriétaire de nombreux magasins de jouets.